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Des del Consell s’ha posat en marxa un pla estructurat en 
diversos eixos per avançar cap a una sòlida recuperació 
turística. Primer eix, Programa Comunitat Valenciana 
Destí Segur durant el COVID-19, posat en marxa a 
primers de maig amb guies per a establiments, un manual 
d’especificacions tècniques de recomanacions a les platges 
de la comunitat amb una inversió de 10 milions per 
instal·lacions i renovació d’equipaments i dotació higiènic-
sanitàries i lúdiques.

Un segon eix per a la recuperació del teixit empresarial, 
l’ocupació i les destinacions, gestionant les ajudes 
convocades per a l’any 2020 dirigides a entitats locals i a 
empreses i associacions per a millorar la competitivitat –com 
vosté ha assenyalat adequadament– dels destins turístics, 
amb 10 milions. 

Amb una nova línia d’ajudes a persones treballadores en 
règim autònom i petites i mitjanes empreses al sector 
turístic, afectades per la crisi de la COVID-19, regulades 
pel Decret 48/2020, del 17 d’abril, dotada amb 6,5  milions 
d’euros .

Un tercer eix de posicionament mediterrani en viu i segur, 
i generació de demanda turística, amb la posada en marxa 
del pla de màrqueting turístic, amb un pressupost de 16,2 
milions, per a reforçar la imatge de la Comunitat Valenciana, 
com a designació segura i sostenible .

Una campanya en mitjans de comunicació sobre les mesures 
de seguretat a implementar en el sector turístic, amb motiu 
de la pandèmia .

La campanya en xarxes socials «Somnia el Mediterrani en 
viu», per a reforçar la motivació dels visitants per a viatjar a 
la Comunitat Valenciana .

I finalment, com va anunciar el president en l’últim debat 
de política general, s’està ultimant el projecte de decret del 
Consell per a l’aplicació del programa bo-viatge Comunitat 
Valenciana, del qual podrà beneficiar-se qualsevol persona 
empadronada en un municipi de la Comunitat Valenciana, 
i s’aplicarà a estades mínimes de dos dies en establiments 
turístics de la comunitat adherits al programa.

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria.

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

En fi, senyoria, crec que queda clara, amb totes estes 
mesures, l’absoluta implicació del Consell per a impulsar la 
demanda i la recuperació de l’activitat turística i per a ajudar 
les empreses del sector a superar els efectes d’esta crisi.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 32, formulada pel diputat 
Alfredo Castelló, del Grup Parlamentari Popular, al 
vicepresident segon i conseller d’Habitatge i Arquitectura 
Bioclimàtica sobre els habitatges del parc públic. Quan 
vullga, senyoria .

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, presidenta .

Mire, en 2015, con 6.000 millones menos de los que ustedes 
tienen ahora, el gobierno del Partido Popular dejó cien 
viviendas vacías menos de las que ustedes tienen ahora del 
parque público. Y tenía 506 viviendas ocupadas ilegalmente. 
Hoy ustedes tienen el triple, casi mil cuatrocientas viviendas 
ocupadas .

Usted, con el tema este de la ocupación nunca sabemos por 
dónde va. En el mes de febrero dijo en comisión que no se 
podía echar de las casas a la gente que las ocupa de forma 
irregular y que había que ponderar.

En el mes de junio dijo que tolerancia cero, y que hay 
que ser contundente con este tipo de hechos. Insistió en 
ese mes hablando de que se vulneran los derechos de las 
personas registradas en la lista de demandantes. Creo que 
ahí tenía usted razón .

Y luego, volvió a decir que la política de vivienda no puede 
ser taxativa y que hay que desocupar. Es decir, usted, un día 
es el doctor Jekyll y el otro es míster Hyde. Usted, un día 
parece un facha, como nos dirían a nosotros, y otro día es 
el más fiel de los podemitas. Por eso, le digo que qué va a 
hacer con el tema este .

¿Hoy cómo se ha levantado usted? ¿Como Martínez, el 
facha, o como Dalmau, el bolivariano?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller vicepresident segon .

 

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyor Castelló, vosté sap segurament millor que ningú que 
estem fent un gran esforç en recuperar habitatges per a 
posar-los a disposició de les persones. I hem recuperat més 
de 540 habitatges des que vam començar a treballar per a 
garantir este dret a totes les valencianes i els valencians. I ho 
repetiré: més de 540 habitatges.
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I el següent pas és intensificar el ritme de reparacions 
perquè els habitatges reunisquen unes condicions 
d’habitabilitat dignes, que són les que mereix el poble 
valencià .

En eixe sentit, hem augmentat el pressupost destinat per 
a actuacions de manteniment i conservació ordinàries, on 
s’inclouen les reparacions d’habitatges buits i habitatges a 
regularitzar .

Done’s compte, el govern del Botànic invertirà entre 2020 i 
2021 una quantitat pròxima als 17 milions d’euros,  
17 milions d’euros en dos objectius clars. Per una part, 
disminuir el temps que passa entre la recuperació de 
l’habitatge i l’adjudicació. I, en segon lloc, assegurar que els 
habitatges no tornen a ser ocupats irregularment .

Mire, senyor Castelló, esta problemàtica ve de lluny. Vosté, 
que porta tota la vida en el PP, ho sap perfectament. El parc 
públic d’habitatges i la gent que viu en ell van ser oblidats 
durant més de vint anys, que és el temps que vostés van 
governar .

I, si vosté vol parlar de xifres, parlem de xifres. I el convide, 
perquè puga comparar unes xifres amb les nostres, que 
responga quant va invertir la senyora Isabel Bonig en 
manteniment i conservació del parc públic quan estava amb 
la competència de polítiques d’habitatge (aplaudiments) . 
Quant va invertir? Diga-m’ho, senyor Castelló.

Moltes gràcies .

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
el senyor Castelló . Mantenim silenci, senyories . Senyor 
Castelló, quan vullga.

 
El senyor Castelló Sáez:

Gracias por su pregunta, señor diputado .

Le contestaré que nosotros invertimos en el parque público 
tres veces más que ustedes al año, esos son los datos del 
conseller Soler (aplaudiments). Tres veces más que ustedes al 
año .

Ustedes tienen hoy 6.000 millones de euros más. Dese 
cuenta lo importante que es. Hablemos de cifras. Siguen 
teniendo 25.000 familias en lista de espera o inscritas para 
recibir una vivienda . 

Hablemos de cifras. Dice usted que han recuperado 100 
viviendas al año, 500. ¿Es así, conseller, lo que usted ha 
dicho? Ese ha sido el dato, ¿no? Bueno, pues usted me acaba 
de contestar a una pregunta escrita, que resulta que en los 
seis primeros meses de su mandato, 110 fueron ocupadas.

Es decir, ustedes al año recuperan 100 viviendas pierden 
200. Enhorabuena, conseller, va por el buen camino . 
(Aplaudiments)

Pero es que, cuando usted habla tanto de cómo están 
aumentando el parque público, de verdad, a uno le da la risa. 
Mire, otra respuesta que me ha dado usted. Yo cito cosas 
que me da el señor Soler y cosas que me da usted.

Segundo semestre del 2019, el derecho a tanteo y retracto, 
señorías, qué importancia, cómo está aumentando el parque 
público con el decreto del PP, no con el suyo, con el nuestro, 
con el que hicimos nosotros.

En 2019, el Consell tenía 40 millones de euros para adquirir 
vivienda pública. Pues me acaba de decir por escrito que 
hubo en esos seis primeros meses 635 viviendas que dejó 
pasar, 635 viviendas en las que él firmó una resolución de 
renuncia .

Ahí la tiene, conseller, no me diga que no. Solicitud de 
documentación número 4.718. Usted, con 40 millones de 
euros, los recortó del presupuesto y no ejerció el derecho 
de tanteo y retracto de 635 viviendas en seis meses. 
(Aplaudiments) Con 40 millones de euros.

Pero es que, además, este conseller tiene como herencia del 
PP, gracias señor diputado, 250.000 metros cuadrados de 
suelo residencial donde puede ejecutar aproximadamente 
unas 4.000 viviendas. ¿Sabe cuánto ha hecho de eso, 
conseller? Nada. Con 6.000 millones de euros más que 
el último gobierno del PP. Menos lecciones, conseller . 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Bé, senyor Castelló, com veig que vosté no ha contestat a la 
pregunta que li he formulat (rialles), jo li ho diré, jo li ho diré, 
no es preocupe, no es preocupe, jo li ho diré.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

No es pose nerviós, jo li ho diré.

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor, mantinguen silenci.
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El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

El Partit Popular va invertir en una legislatura sencera poc 
menys de quatre milions...

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

...d’euros per a mantindre el parc públic. Quatre milions 
d’euros .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Sap quant porta el govern del Botànic invertits? Fixe’s vosté, 
quan acabe l’any 2021, haurem invertit més de 43 milions 
d’euros . (Aplaudiments) Hem multiplicat per deu la xifra del 
Partit Popular, per deu. No estem parlant del coronavirus en 
Madrid .

Li tractaré d’il·lustrar la diferència entre vostés i nosaltres, 
amb un exemple molt clar, que espere que li servisca per a 
entendre davant de quins interessos vostés estan responent.

Mentres vostés van invertir poc més d’un milió d’euros a 
l’any perquè la gent visquera al parc públic, estaven pagant 
set milions i mig d’euros a un banc per la desastrosa gestió 
del forat del circuit de la Fórmula 1. Veu vosté la diferència? 
Un milió d’euros perquè la gent visca...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

...set milions i mig per a la Fórmula 1. Açò és de vergonya, 
senyor Castelló (aplaudiments), açò és de vergonya.

I, senyoria, està molt bé que tant vosté como el partit al 
qual representa tracten de traure rèdit polític de totes 
estes coses, però sense molt èxit, tot cal dir-ho. Però vaig a 
plantejar-los una cosa respecte al tanteig, que realment va a 
sorprendre’ls .

Diuen vostés: «No existe una relación entre las graves 
consecuencias de la crisis de la COVID-19 y la necesaria 
protección de la salud con la regulación de los derechos para 
ampliar el parque público de vivienda».

Açò, pot pensar que el que estan diguent és que no hi ha 
relació entre la crisi sanitària i que la gent tinga cases. Vosté 
pot pensar que açò és una faula. Jo també ho pensava, 
quan m’ho van passar. Són els seus arguments en el recurs 
d’inconstitucionalitat que han presentat contra el tanteig i el 
retracte .

És a dir, açò que vostés han dit, que és una barbaritat, estan 
vostés mantenint-ho davant del Tribunal Constitucional, per 
cert, en un recurs firmat pel senyor Alberto Fabra, que és 
senador per decisió d’este parlament, i està col·locant pals 
en les rodes perquè els valencians no tinguen parc públic.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem en la pregunta número 63, formulada per la 
diputada Elisa Díaz, del Grup Parlamentari Popular, al 
Consell sobre la variant de Pedralba, que serà substanciada 
per la consellera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica.

M’agradaria que ses senyories mantingueren silenci i que no 
haguérem d’estar cridant per a poder continuar en el Ple.

Senyora Díaz, quan vosté vullga, té la paraula.

La senyora Díaz González:

Gracias, señora presidenta .

Febrero de 2016. La señora Oltra, vicepresidenta del Consell 
del Botànic, en un acuerdo enmarcado en gobernar para 
las personas, dijo: «¿Por qué está justificada esta urgencia? 
Está justificada básicamente por motivos de seguridad 
viaria, ya que este tramo de carretera discurre a través de 
la población, y sus características geométricas y el elevado 
tránsito de vehículos pesados genera una situación continua 
de peligrosidad y molestias a los vecinos de la población.

»Con esta actuación, lo que se pretende es evitar estas 
molestias, reducir la inseguridad vial y limitar los problemas 
de contaminación acústica y atmosférica».

Dicho esto, ustedes paralizan la variante sur de Pedralba y 
por fin nos vemos con esta gran noticia el pasado agosto 
de este mismo año. Se lo digo porque la pregunta que yo 
le presento fue hace un año, y evidentemente han pasado 
cosas desde entonces .

Así que vamos a actualizar. En agosto, vía libre para la 
variante sur de Pedralba que sacará el tráfico pesado del 
centro . 


